
Uzasadnienie  
 

do uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki takiej opłaty 

 

  

Z dniem 1 lutego 2015 r. weszła w życie nowelizacja ustawy z dnia 13 
września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku w gminach. 

Nowelizacja ta stanowi zmianę zawartego w art. 6k ustawy o utrzymaniu 
czystości i porządku w gminach upoważnienia do wydania przez rade gminy. 
Oznacza to, że uchwały wydane na podstawie art. 6k ust. 1 w/w ustawy w 
dotychczasowym brzmieniu utraca moc z dniem wejścia w życie przedmiotowej 
nowelizacji, czyli 1 lutego 2015 r. Uchwały wydane na podstawie art. 6k nie zostały 
utrzymane w mocy do czasu wydania nowych uchwał. Dla ważności uchwały w 
sprawie stawek opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi niezbędne jest 
zatem podjęcie nowej uchwały w możliwie najkrótszym terminie na podstawie 
znowelizowanych przepisów.  

Przy ustalaniu stawek opłat za gospodarowanie odpadami nastąpiło 
„odwrócenie” podejścia. Dotychczas podstawową stawką była stawka za odpady 
niepoddane segregacji, w przypadku selektywnego zbierania miała być ustalona 
niższa stawka opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Ustawa  
nowelizująca przyjmuje, że stawką wzorcową jest stawka opłaty za odpady zbierane 
w sposób selektywny. W przypadku, gdy odpady komunalne nie są zbierane w 
sposób selektywny, stosowana jest wyższa „sankcyjna” stawka opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

Różnica pomiędzy dotychczasowym stanem prawnym, a projektowanym, 
dotyczy również wysokości stawki opłaty za odpady zbierane w sposób 
nieselektywny. Aktualnie miesięczne stawki opłat od mieszkańca wynoszą 9 zł  
w przypadku, gdy odpady komunalne zbierane i odbierane są w sposób selektywny  
i 13,50 zł (proponowana stawka 18,00 zł) w przypadku nie prowadzenia selektywnej 
zbiórki. Zmiana stawek podyktowana jest chęcią zmobilizowania wszystkich 
mieszkańców miasta do zbierania odpadów w sposób selektywny.   
 Aktualnie różnica w stawkach między opłatami za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi segregowanymi i niesegregowanymi wynosi zaledwie 4,50 zł.                       
Tak mała różnica nie jest bodźcem, który mógłby oddziaływać na mieszkańców  
i zachęcić ich do segregacji odpadów komunalnych. 
 Obecna sytuacja powoduje, że nadal 2 830 osób spośród 37 598 nie 
zdecydowało się na prowadzenie selektywnej zbiórki odpadów komunalnych na 
terenie własnej nieruchomości.  

Pomimo podniesienia stawki za odpady zbierane i odbierane w sposób 
nieselektywny, nie przekroczono maksymalnej stawki opłat, które wynoszą 
odpowiednio dwukrotną wysokość maksymalnej stawki opłaty za odpady komunalne 
zbierane i odbierane w sposób selektywny, tj. 53,60 zł. Maksymalna stawka opłaty za 
odpady komunalne zbierane i odbierane w sposób selektywny wynosi 2% 
przeciętnego miesięcznego dochodu rozporządzalnego na 1 osobę, tj. 26,80 zł.    

Data wejścia w życie projektu uchwały (tj. 1 września 2015 roku) wynika  
z zamknięcia okresu naliczenia IV raty opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi, obejmującej miesiące: lipiec, sierpień.   



W dotychczasowej uchwale obowiązywał zapis, ze warunkiem ponoszenia 
niższej opłaty za gospodarowanie odpadami  jest zbieranie i odbieranie odpadów   
w sposób selektywny, jednak muszą one stanowić co najmniej 20 % objętości 
odpadów zebranych w danej nieruchomości. W projekcie uchwały zapis dot. 
wysegregowania 20 % objętości odpadów został usunięty. Zgodnie z zapisami 
ustawy nowelizującej o utrzymaniu czystości i porządku w gminach oraz 
rozporządzeniem Ministra Środowiska w sprawie poziomów recyklingu, 
przygotowania do ponownego użycia oraz odzysku innymi metodami niektórych 
frakcji odpadów komunalnych, każda gmina ma obowiązek osiągnięcia do 31 grudnia 
2020 r. odpowiednich poziomów recyklingu i przygotowania do ponownego użycia 
frakcji odpadów komunalnych, tj.: papieru, metali, tworzyw sztucznych i szkła. Nie 
wywiązanie się z tego obowiązku podlega karze pieniężnej. Każdy procent frakcji 
wysegregowanych odpadów przyczynia się do osiągnięcia wyższych poziomów 
recyklingu.   
 

Mając na uwadze powyższe, proponuję projekt uchwały w przedmiotowej 
sprawie.  


